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Geachte Statenleden ,

In juli 2017 hebben Provinciale Staten ingestemd met de nieuwe Verordening Ruimte. 
Onderdeel hiervan was de stalderingsregeling waarbij een veehouder uitsluitend nieuwe 
hokdierhouderijen mag bouwen bouwen, uitbreiden of omschakelen binnen een 
stalderingsgebied als binnen datzelfde gebied hokdierverblijven worden gesaneerd.
Sanering kan plaatsvinden door sloop of herbestemming. Voor elke tien vierkante meter 
nieuwe of uit te breiden hokdierverblijven moet binnen hetzelfde stalderingsgebied elf 
vierkante meter hokdierverblijven gesaneerd worden.

Oplossing: uitzondering in stalderingsbeleid voor investeren in dierenwelzijn
Wij vragen uw aandacht voor het feit dat deze regeling Brabantse boeren belemmert te 
investeren in meer dierenwelzijn en om te kiezen voor nog meer ruimte voor hun kippen. 
Wij vragen u om in het stalderingsbesluit een uitzondering te maken voor veehouders die 
willen uitbreiden in vierkante meters om hun huidige aantal dieren meer ruimte te geven en 
zo willen investeren in meer dierenwelzijn. Op deze manier draagt de provincie op 
eenvoudige wijze bij aan meer dierenwelzijn in Brabantse stallen.

Stalderingsregeling verhindert keuze voor dierenwelzijn
Meer ruimte voor pluimvee, betekent meer vierkante meters stal. Meer daglicht, buitenlucht 
betekent een andere stal. Bij varkens en vleeskuikens was dit al langer een discussie. Nu 
schakelen Nederlandse supermarkten in de legsector over op concepten met meer ruimte 
per dier.
Veel Brabantse pluimveehouders willen die uitbreiding in de vorm van een 'wintergarten' 
voor hun kippen: een overdekte uitloop aan de zijkant van de stal waar de kippen veilig 
kunnen scharrelen in de buitenlucht. Dat betekent dus een uitbreiding van de ruimte voor 
een gelijkblijvend aantal kippen.

Maar die extra ruimte voor de kippen mag een boer alleen bouwen wanneer hij ergens 
anders een nog grotere oppervlakte aan stallen sloopt of herbestemt. Aangezien in de 
stallen gewoon kippen zitten, moeten er dus ergens anders stallen gekocht én gesloopt 
worden. Dat is voor de meeste pluimveehouders gewoon veel te duur.
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Supermarkten eisen Beter Leven 1 ster
Steeds meer supermarkten willen dat hun eieren voorzien zijn van het Beter Leven 
keurmerk. Boeren willen ook investeren in het welzijn van hun dieren. Maar in Brabant laat 
de regelgeving dit vaak niet toe en zijn de kosten hiervan zó hoog, dat de boer deze 
investering niet kan doen.

Het Beter Leven Keurmerk voor eieren zegt iets over het welzijn van de kippen. 1 ster staat 
voor een verbetering in dierenwelzijn ten opzichte van gangbare eieren (scharreleieren). Zo 
hebben de leghennen een overdekte uitloop, is er een normaal dag- en nachtritme en komt 
er natuurlijk daglicht in de stallen. De kippen kunnen hun natuurlijk gedrag vertonen: ze 
kunnen een stofbad nemen, scharrelen, er wordt graan en maagkiezels gestrooid, er zijn 
strobalen, en er ligt strooisel op de bodem waardoor ze kunnen bodempikken.

Belgische eieren in de Brabantse winkels
Pluimveehouders moeten steeds weer flink investeren in hun bedrijf. Zes jaar geleden 
investeerden pluimveehouders tienduizenden euro's om over te schakelen naar scharrel. Nu 
wordt het beter leven keurmerk gevraagd. En voor Brabantse pluimveehouders zijn de 
investeringen nóg hoger, aangezien de provincie Brabant de enige provincie is met de 
stalderingsregels. Brabantse boeren besluiten daarom om de investeringen niet te doen en 
’gangbaar' te blijven. En nu al liggen er Belgische eieren in de Brabantse supermarkten.
Niet alleen de weg naar nog meer dierenwelzijn lijdt onder de stalderingsmaatregel, maar 
deze verslechtert ook de concurrentiepositie van de Brabantse pluimveehouders ten 
opzichte van de rest van Nederland en onze buurlanden.

Snelheid en stapeling van regels maakt investeren in dierenwelzijn onmogelijk 
Op 1 januari 2012 ging het verbod op traditionele kooihuisvesting in. Het houden van 
leghennen in legbatterijen werd toen in heel Europa verboden. Pluimveehouders 
investeerden gezamenlijk miljoenen in nieuwe stallen. In 2017 werd het nieuwe provinciale 
beleid in de provincie Brabant van kracht. Opnieuw betekent dit voor vele boeren flinke 
investeringen in hun stallen die net vijf jaar geleden waren vernieuwd. En inmiddels is de 
eis van de supermarkt naar Beter Leven 1 ster eieren alleen in te willigen als 
pluimveehouders fors investeren in de bijbehorende eisen. En voor de Brabantse boer 
betekent dat dit hij óók nog moet investeren in de aankoop én sloop van stallen om te 
kunnen voldoen aan de provinciale stalderingsregels. Voor pluimveehouders is dit niet meer 
te betalen waardoor logischerwijze ervoor wordt gekozen om de extra investeringen in nog 
meer ruimte voor hun dieren niet te doen.

En dit probleem geldt ook voor andere boeren. De snelheid waarmee eisen gesteld worden 
en de stapeling van wetten en regels maakt het voor boeren onmogelijk om dit soort 
verbeteringen te doen. Dit lijkt ons niet het gewenste effect van provinciaal beleid.
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Tot slot
Nu u weet dat deze regeling Brabantse boeren belemmert te investeren in meer 
dierenwelzijn en om te kiezen voor nog meer ruimte voor hun kippen, vragen wij u om 
veehouders die willen uitbreiden in vierkante meters om hun huidige aantal dieren meer 
ruimte te geven te helpen in plaats van te hinderen. Op deze manier draagt de provincie op 
eenvoudige wijze bij aan meer dierenwelzijn in Brabantse stallen.

................. ijke groet,

anusanus Scheepers
Bestuurder ZLTO


